
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک تصریح کرد

ورود گسترده پوشاک قاچاق از ترکیه 
به صورت مسافری

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک با انتقاد 
از انفعال دستگاه های نظارتی در مبارزه با قاچاق پوشاک 

گفت: مسافر را می برند ترکیه و کالا می آورند. 
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، مجید افتخاری با اشــاره به 
چالش های بازار پوشــاک در مورد گردش مالی بازار پوشاک ایران 
اظهار کرد: اعداد متغیر است اما حجم معاملات بازار پوشاک ایران، 
حدود هشت میلیارد دلار برآورد شده است. ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز حجــم قاچاق را حدود 500 تا 600 میلیون دلار برآورد 
می کند اما بخش خصوصی به هیچ عنوان این عدد را قبول ندارد.

افتخاری افزود: بین 60 تا 70 پرواز از ایران به استانبول صورت 
می گیرد؛ به طوری که حجم گســترده ای از پوشــاک وارد کشور 
می شــود. همچنین بخش عمده کالا هایی که از ترکیه و اروپا وارد 
کشور می شود، کالای اســتوک است که در گونی قرار داده شده 
و هیچ نظارتی کالایی و بهداشــتی وجود ندارد و معلوم نیست به 

پوست صدمه می زند یا نه.
وی در مــورد روش های واردات قاچاق و این که آیا از مبادی 
رسمی وارد می شود یا خیر؟ گفت: اطلاعی از واردات قاچاق کالا از 
مبادی رسمی ندارم اما به شکل های مختلف با حجم های عجیب و 
غریب قاچاق وارد کشور می شود. به طور مثال قبلا می گفتند که 
چه قدر پوشاک قاچاق؟ اما در حال حاضر شما کافی است بگویید 
چه کالایی را چند روزه و در کجا می خواهید! خرید از سایت مدلی 
جدید است که دو تا سه روز بعد کالا از ترکیه ارسال و درب منزل 

تحویل می شود.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان پوشاک در پاسخ به 
این ســؤال که در حال حاضر آیا واردات لباس خارجی از مبادی 
رســمی به کشور داریم یا خیر؟ افزود: از سال 97 واردات پوشاک 
ممنوع و امکان واردات نداریم و در سال 99 آخرین شرکت خارجی 
که در ایران مجاز به فعالیت بود فعالیتش تمام شد و عملا از 99 
یعنی تقریبا بیش از دو ســال است که هیچ کدام از این شرکت ها 

مجوز فعالیت ندارند.
افتخاری در مورد قاچاق مســافری و موضوع اجاره پاسپورت 
گفت: به شکل مسافری، دو یا سه ساعته مسافر را می برند ترکیه 
و کالا می آورنــد در این میان شــرکت های هواپیمایی ترکیه هم 
یارانه های وحشتناکی ارائه می دهند که بلیت هواپیما را با قیمت 
بسیار کمی می فروشند. می توان گفت که رقم ورود پوشاک از طریق 
مسافری چندین برابر عددی است که ستاد مقابله با قاچاق کالا و 

ارز به عنوان حجم بازار قاچاق مطرح می کند.
وی در پاســخ به این ســؤال که  اگر جلــوی قاچاق کالار را 
ببندند تولید داخل نیاز کشور را تامین می کند؟ تاکید کرد: قطعا 
تولیدکننــدگان می توانند از عهده نیاز کشــور برآیند. باید با یک 
برنامه ریزی و نظارت دقیق نشــان های تجاری ایرانی رشد کنند و 
سرمایه گذاری در این صنعت افزایش یابد تا جلوی کوچ کارآفرینان 

گرفته شود.
باارزش ترین کالاهای قاچاق در مردادماه

بر اساس آمار سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
بیشــترین ارزش ریالی کالاهای قاچاق کشف شده در مردادماه به 
ترتیب فلزات معمولی، مبلمان و لوازم خانگی، ملزومات ورزشــی، 

وسایل نقلیه و لوازم یدکی بوده است.
به گزارش ایسنا، در مرداد ماه 55۴5 مورد بازرسی برای مقابله 
با عرضه، نگهداری و فروش کالای قاچاق در سطح عرضه از سوی 
بازرســان ادارات کل صنعت، معدن و تجارت استان ها انجام شده 
است. در نتیجه این بازرسی ها در مدت زمان یاد شده 6۳6 پرونده 
به ارزش بیش از ۴۸ میلیارد و ۳00 میلیون تومان تشــکیل شده 
اســت که پس از تحقیقات تکمیلی برای تعیین تکلیف در اختیار 

تعزیرات حکومتی استان ها قرار گرفته است.
گفتنی اســت، بر اساس مشاهدات میدانی خبرنگارما علاوه  بر 
قاچاق مسافری هوایی، نوع زمینی آن هم رواج دارد. بلیت اتوبوس 
تهران – استانبول، یک میلیون و ۳00 هزار تومان است که پرداخت 
آن از عهده مردم عادی برنمی آید اما قاچاق پوشاک و دیگر کالاها 
از ترکیه آن قدر ســود دارد که عده ای با تشکیل تورهای به ظاهر 
مســافرتی، افرادی را رایگان بــرای آوردن کالای قاچاق به ترکیه 
می برند. قاچاق هوایی هم در پوشــش تورهای ســیاحتی صورت 

می گیرد.
مؤسسه تحقیقات آب اعلام کرد

پیش بینی روزهای پربارش 
در حوضه آبریز دریای خزر

مؤسسه تحقیقات آب برای هفته پیش رو وقوع بارش در برخی 
حوضه های آبریز کشور را پیش بینی و اعلام کرد: در هفته نخست 

سال آبی جدید حوضه آبریز دریای خزر بارش بیشتری دارد.
به گزارش وزارت نیرو، براساس گزارش جدید مؤسسه تحقیقات آب 
در هفته جاری، وقوع بارش ها در برخی از مناطق شمالی و جنوبی کشور 

)به ویژه استان کرمان و هرمزگان( دور از انتظار نیست.
همچنین با توجه به چشم انداز بارش پیش بینی شده برای هفته آینده، 

وقوع بارش ها در مناطق واقع در سواحل دریای خزر مورد انتظار است.
حوضه آبریز خلیج فارس و دریای عمان این هفته بیشــینه بارش ۳7 
و 6 دهم میلی متری و متوســط محدوده پنج دهم میلی متری را دارد که 

بیشترین میزان در بین حوضه های آبریز کشور است.
مقام دوم پر بارش های این هفته مربوط به حوضه آبریز فلات مرکزی 
با بیشینه بارش ۳۴ و هشت دهم میلی متری و متوسط محدوده دو دهم 

میلی متری است.
پــس از آن حوضه آبریز دریای خزر بیشــینه بــارش ۱۱ و دو دهم 

میلی متری و متوسط محدوده هفت دهم میلی متری را تجربه می کند.
حوضه آبریز دریاچه ارومیه هم بیشینه بارش 6 و هشت دهم میلی متری 

با متوسط محدوده یک ونیم میلی متری دارد.
در هفتــه جاری حوضه آبریز مرزی شــرق بیشــینه بارش 9 دهم 

میلی متری بدون متوسط محدوده را دارد.
حوضه آبریز قره قوم نیز تنها حوضه آبریز درجه یک بدون بارش کشور 

در این هفته است.
این هفته از ۳0 حوضه آبریز درجه دو کشــور پنج حوضه آبریز بدون 

بارش هستند.
بر این اساس، در هفته منتهی به ۸ مهرماه حوضه های 6گانه اصلی آبریز 
کشور روند بارش های متفاوتی را تجربه خواهند کرد به طوری  که در چهار 
حوضه آبریز بارش خواهیم داشت و دو حوضه هم بدون بارش خواهند بود.
بر مبنای این گزارش، حوضه آبریز دریای خزر در هفته منتهی به ۸ 
مهر بیشینه بارش 50 و یک دهم میلی متری و متوسط محدوده چهار و 
یک دهم میلی متری را خواهد داشت که بیشترین میزان در بین حوضه های 
آبریز کشور خواهد بود. در هفته منتهی به ۸ مهر حوضه آبریز فلات مرکزی 
هم بیشــینه بارش دو و هفت دهم میلی متری و متوســط محدوده صفر 

میلی متری را تجربه خواهد کرد.
حوضه آبریز دریاچه ارومیه هم در هفته منتهی به ۸ مهر بیشینه بارش 
هفت دهم میلی متری و متوسط محدوده صفر میلی متری خواهد داشت.

همچنین در هفته نخست سال آبی جاری، حوضه های قره قوم بیشینه 
بارش 6 دهم میلی متری بدون متوسط محدوده خواهد داشت.

حوضه های آبریز مرزی شــرق و خلیج فارس و دریای عمان در هفته 
منتهی به ۸ مهرماه که هفته نخست سال آبی جدید )مهر ۱۴0۱ تا آخر 

شهریور ۱۴0۲ است( بدون بارش هستند.
همچنیــن، از مجموع ۳0 حوضه آبریز درجه  دو نیز ۱9 حوضه باران 

نخواهند داشت.

معاون سازمان راهداری اعلام کرد

آغاز طرح ویژه تشرف زائران امام رضا)ع( 
از امروز

معاون حمل ونقل سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
گفت: طرح ویژه تشرف زائران امام رضا)ع( در دهه پایانی 
ماه صفر از امروز شنبه دوم مهر آغاز می شود و تا نهم مهر 

ادامه خواهد داشت.
براساس اعلام سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای، حمیدرضا 
شهرکی درباره برنامه سیستم حمل ونقل عمومی کشور برای تشرف 
زائران امام رضا)ع( اظهار کرد: طرح ویژه تشرف زائران امام رضا)ع( 
در دهه پایانی ماه صفر از امروز شــنبه دوم مهر آغاز می شود و تا 

نهم مهر ادامه دارد.
او افزود: تمامی سرویس ها اعم از سرویس های ثابت و فوق العاده 
در ســامانه های اینترنتی روزفروش و پیش فروش بلیت سفر ارائه 
می شود و فروش بلیت در سامانه فقط براساس کدملی خواهد بود.

معاون حمل ونقل سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با بیان 
اینکه امکان خرید بلیت برگشت زائران از استان و شهر مبدأ سفر 
فراهم شده است، گفت: سامانه مکانیزه لیست انتظار بلیت اتوبوس 
بین شــهری به صورت محدود برای مسافران بدون بلیت بازگشت 

از پنجم مهر در پایانه امام رضا مشهد مقدس راه اندازی می شود.
شهرکی افزود: براساس شــیوه نامه طرح ویژه بازگشت زائران 
رضوی با ناوگان حمل ونقل عمومی جــاده ای در ایام دهه پایانی 
دهه صفر، صدور صورت وضعیت دربستی تا نهم مهر ممنوع است 
و محدودیت های شبکه سیر برای شرکت حمل ونقل مسافربری و 

ناوگان از مبدأ سراسر کشور تا تاریخ یادشده حذف می شود.
او ادامه داد: قرارگاه حمل ونقل جاده ای در ســتاد مرکزی این 
ســازمان و پایانه امام رضا)ع( در اســتان خراسان رضوی تشکیل 
شــده است و نشست های مشترک برای هماهنگی با سازمان ها و 
ارگان های مرتبط به ویژه سازمان های نظارتی و تشکل های صنفی 
بخش حمل ونقل مسافر به منظور هماهنگی و اعمال نظارت های 

لازم برگزار می شود.
معاون حمل ونقل سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: 
راهدارخانه های استان خراسان رضوی آماده خدمات رسانی به زائران 
پیاده در طول مســیر پیاده روی هستند و گشت های راهداری در 

محورهای این استان و سایر استان ها حضور مستمر دارند.
آغاز پیش فروش بلیت قطار از امروز

همچنین با شــروع ســفرهای ایام پایانی مــاه صفر، راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران از آغاز پیش فروش بلیت قطارهای مسافری 
بــرای بازه زمانی ۱۱ مهر تــا ۱0 آبان ۱۴0۱ از امروز دوم مهرماه 

خبر داد.
بر این اساس پیش فروش بلیت تمام مسیرها از ساعت هشت 
صبح امروز از طریق آژانس ها و دفاتر فروش آغاز شده و پیش فروش 
غیرحضوری )سایت ها( بلیت قطارهای مسافری نیز از ساعت ۱۴ 

امروز انجام می شود.
مرکز آمار ایران گزارش داد

افزایش ۶۱ درصدی نرخ اجاره بها 
در کشور

مرکز آمار ایران از رشد نزدیک به 61 درصدی نرخ اجاره بهای 
مسکن طی زمستان 1۴۰۰ خبر داد و اعلام کرد: متوسط قیمت 

فروش هر مترمربع نیز 2۴ و هشت دهم درصد افزایش یافت.
براساس جدیدترین گزارش مرکز آمار ایران، متوسط قیمت فروش 
هر مترمربع زمین یا زمین ســاختمان مسکونی کلنگی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی در کل کشــور ۱۱6 هزار و 7۱۱ ریال 
)۱۱ میلیون و 67۱ هزار تومان( با میانگین مساحت ۲۴5 مترمربع بوده 
که نسبت به فصل قبل )پاییز ۱۴00( شش و هشت دهم درصد و نسبت 
به فصل مشابه سال قبل )زمستان ۱۴00( ۲5 و چهار دهم درصد درصد 

افزایش داشته است.
متوسط قیمت فروش هر مترمربع زیربنای مسکونی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی در سطح کل کشور ۱۲ میلیون و 797 
هزار تومان با میانگین مســاحت ۱07 مترمربع و متوسط عمر بنای ۱۳ 
ســال بوده که نسبت به فصل قبل ۸.۸ درصد و نسبت به فصل مشابه 

سال قبل ۲۴ و هشت دهم درصد افزایش داشته است.
حداکثر متوسط قیمت فروش یک مترمربع زمین یا زمین ساختمان 
مسکونی کلنگی در کشــور ۲6۲ میلیون و ۳6۳ هزار تومان و حداکثر 
قیمت فروش یک مترمربع زیربنای مسکونی در کل کشور طی زمستان 

۱۴00 بالغ بر ۲76 میلیون و 799 هزار تومان بوده است.
متوسط مبلغ اجاره  ماهانه به  علاوه  سه درصد ودیعه  پرداختی برای 
اجاره  یک مترمربع زیربنای مســکونی معامله شده از طریق بنگاه های 
معاملات ملکی در سطح کشور ۳6۸ هزار 69۴ ریال با میانگین مساحت 
۱0۳ مترمربع و متوسط عمر بنای ۱5 سال بوده که نسبت به فصل قبل 
۱6 و ســه دهم درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل  60 و 9 دهم 

درصد افزایش داشته است.
تقاضای ۶ میلیون واحد مسکونی در کشور

به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، در حالی که خشــایار باقرپور؛ 
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران گفت: تا یک ســال و نیم 
آینده اجرای پروژه های نهضت ملی مســکن اثرگذاری چندانی بر روی 
بازار مسکن ندارد این در حالی است که تا به امروز یک میلیون و 600 
هزار تامین زمین انجام شده و از این تعداد هم یک میلیون و ۲00 هزار 

مسکن به دنبال مجوز هستند.
گفتنی اســت، اوائل مردادماه، رستم قاسمی؛ وزیر راه و شهر سازی 
درباره آخرین اقدامات دولت سیزدهم در زمینه تولید مسکن اظهار کرد: 
طبق تعهد دولت سه میلیون و ۲00 هزار واحد شهری و ۸00 هزار واحد 
روستایی خواهیم ساخت و تاکنون در کل کشور یک میلیون و ۳5۸ هزار 
واحد در مراحل مختلف فونداسیون تا نازک کاری قرار دارد و در چند ماه 

آینده به دو میلیون واحد می رسد.
 وی افزود: همچنین در قالب نهضت ملی مســکن ۸00 هزار واحد 
روستایی ساخته خواهد شد که عملیات ۲00 هزار واحد آغاز شده است 
و ۳00 هزار واحد هم از هفته آینده شروع می شود و تا پایان این دولت 

چهار میلیون واحد مسکن تحویل مردم خواهد شد.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: البته طرح های مسکن مهر و اقدام 
ملی مســکن هم دنبال می کنیم. در طرح اقدام ملی مسکن دولت قبل 
در دو سال 70 هزار واحد با پیشرفت فونداسیون به بالا وجود داشت که 
در اختیار ما قرار گرفت که طبق گزارش دیوان محاســبات ۸.۸ درصد 

پیشرفت داشت.
قاسمی در واکنش به گزارش منتشر شده در یکی از روزنامه ها مبنی 
بر کاهش آمار تولید مســکن در تهران اظهار کرد: طی چهار ماه امسال 
۴۸ هزار پروانه صادر شده است. این نشان می دهد که بیش از ۱0 برابر 
سال های گذشته در شهر تهران پروانه ساختمانی صادر شده است. از سوی 
دیگر ۱۸0 هزار واحد مسکونی در بافت های فرسوده با شهرداری تهران 
قرارداد امضا شده که وام آن را وزارت راه و شهر  سازی تامین خواهد کرد.

اقتصادی

معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد

افزایش۱۰۰درصدیتعرفهصادراتمحصولاتآببر

صفحه 4
 شنبه ۲ مهر ۱4۰۱
۲۷ صفر ۱444 - شماره ۲۳۱۲۷

ادامه از صفحه ۶

آگهی های
مفقودی

شناسنامه سبز پژو ۲۰۷i-mcمدل۱۴۰۱مشکی 
شماره  پلاک۵۹۲هـ۶۷-ایران۲۹به  شماره  به 
اعتبار  و  شاسیNAAR۴۳۴E۰Nj۲۴۲۳۵۰مفقود 

ندارد.

وزیر نیرو از صادرات برق به ترکیه در آینده 
نزدیک خبر داد.

بر اســاس اعلام وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان 
در ســفر یک روزه خود به ترکیه با »فاتح دونمز«؛ 
وزیر انرژی و منابع طبیعی و »واحد کریشچی«؛ وزیر 
کشاورزی و جنگل داری ترکیه در آنکارا پایتخت این 
کشــور دیدار و گفت و گو کرد. در پی سفر وزیر نیرو 
بــه ترکیه، رفع نگرانی ایران از اقدامات بالادســت 
حوضه آبریز ارَس و ارتقای زیرســاخت تبادل برق 
ایران و ترکیه دو محوری بود که در سفر وزیر نیرو 

به ترکیه پیگیری شد.
وی پیگیــری توافقات رؤســای جمهور ایران و 
ترکیه در سفر رجب طیب اردوغان؛ رئیس جمهور 
این کشــور به تهران را مهم ترین محور مذاکرات با 
وزیر کشــاورزی و جنگل داری ترکیه عنوان کرد و 
گفت: درخصوص مسائل آب های مشترک و رودخانه 
ارس مقرر شد کمیته ای دائمی برای بررسی مسائل 
رودخانه ارس تشــکیل و درباره مسائل مورد علاقه 

دو طرف، مذاکره شود.
وزیر نیرو با مؤثر دانستن آغاز گفت و گوهای فنی 
و اجرایی درباره مسائل آب های مشترک، تصریح کرد: 
مقرر شد نخستین جلسه کمیته فنی برای بررسی 
موضوعات درباره آب های مشــترک، ماه اول سال 

آینده میلادی در تهران برگزار شود.
محرابیان پس از گفت و گوهای چند ســاعته با 
وزرای ترکیه ای، با اشاره به توافقاتی در زمینه انتقال 
برق ایران به ترکیه ادامه داد: اخیراً با سرمایه گذاری 
طرف ترکیه ای، در شهر وان این کشور، تاسیساتی 
که امکان مبادله برق از ســوی ایــران به ترکیه را 

به صورت »بک تو بک« فراهم کند، ایجاد شده است.
وی افزود: طبق توافق با وزارت انرژی ترکیه، با 
نصب و آزمایش این تأسیسات، به زودی امکان فروش 
برق ایران به ترکیه و بهره مندی از بازار صادراتی این 

کشور فراهم می شود.
پیش زمینه سفر محرابیان به ترکیه

گفتنی است، در راستای استیفای حقابه ایران 
از بالادســت ارس، ۲۸ تیر ســال جــاری بود که 
اجلاس روند آســتانه به میزبانی تهران برگزار شد. 
آیت الله ابراهیم رئیســی در بیــان جزئیات مطرح 
شــده پیرامون موضوع آب و برق در جلسه با رجب 
طیب اردوغان گفت: »در موضوع آب مسئله ای که 

بــود، باید پیگیری می کردیم و در نشســت تهران 
دربــاره آب از آقای اردوغان پیگیــری کردیم که 
آذری ها نگران حقابه در ارس هستند و رئیس جمهور 
ترکیه تاکید داشــت که این  نگرانی ســریع رفع 

می شود.«
در همین رابطه، »پدرام پناهی«؛ کارشناس حوزه 
آب و محیط زیست در گفت و گو با خبرگزاری فارس 
گفت: »سیاست فعالانه دیپلماسی منطقه ای این بار با 
محوریت آب به خوبی در دستور کار دولت سیزدهم 
قرار گرفته و از این ابزار برای رفع نگرانی های در رابطه با 
حقابه رودخانه های مرزی به خصوص در موقعیت هایی 
که ما پایین دســت هستیم، اســتفاده می شود.«

زمینه  سازی صادرات برق
همچنیــن توســعه روابط ایــران و ترکیه در 
زمینه برق هم یکی از محورهای ســفر وزیر نیرو 
به ترکیه بود. محرابیــان؛ وزیر نیرو چندی پیش 
با اشــاره به سفر اخیر رؤســای جمهور روسیه و 
ترکیه به تهران و محورهای مذاکره شــده در این 
دیدارها گفت: »مســئله توسعه روابط دیپلماسی 
برق یکی از مهم ترین محورهای مذاکره شــده در 
قالب گفت وگو میان رؤسای جمهور ایران، روسیه 
و ترکیه بود و بر این مبنا و به توافق های مثبتی با 

کشور ترکیه رسیدیم.«
وزیر نیرو در توضیح توافقات برقی با کشــور 
ترکیه گفت: »ارتقاء زیرساخت تبادل برق بین ایران 
و ترکیه یکی از مهم ترین توافقاتی بود که اخیراً در 
چهارچوب سفر رئیس جمهور ترکیه به تهران با نظر 
مثبت دو کشور به دست آمد. با توجه به توافقات 
صورت گرفتــه، اتصال برقی میان ایران و ترکیه از 
طریق سه زیرساخت خوی-وان، خوی- باش قلعه 

و بازرگان- دغوبایزید انجام می شود.«
ایران به قطب برق منطقه تبدیل می شود

در همین رابطه، ســیما غفاری؛ کارشــناس 
حوزه دیپلماسی انرژی تصریح کرد: »امروز مسئله 
دیپلماســی انرژی خصوصاً در حوزه برق به یک 
راهبرد برای حل مسئله، کسب انتفاع اقتصادی و 
حفظ منافع ملی تبدیل شده است و ما باید برای 
توســعه این بخش با اولویت کشورهای همسایه 
برنامه ریزی کنیم. تداوم روند پیگیری شده توسط 
دولت سیزدهم در مسیر تبدیل ایران به قطب انرژی 

منطقه نقش موثری ایفا خواهد کرد.«

وزیر نیرو:

ایران به ترکیه برق صادر می کند

سرپرست جهادکشاورزی استان تهران از 
عرضه گسترده مرغ منجمد با قیمت ۴۰ هزار 
تومان در بازار خبــر داد و گفت: این قیمت 

پنج هزار تومان کمتر از نرخ مصوب است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، جبرئیل برادری 
دربــاره اقدامات انجام شــده برای تنظیــم بازار 
مــرغ اظهار کرد: با توجه به روند افزایشــی قیمت 
گوشــت مرغ گرم در بازار و در راســتای رفاه حال 
مصرف کنندگان، عرضه گوشــت مرغ منجمد در 
تمامی مراکز عرضه اعم از فروشگاه های زنجیره ای، 

صنوف منتخب و سازمان میادین آغاز شد.
وی افزود: با هماهنگی وزارت جهاد کشاورزی و 
شرکت پشتیبانی امور دام با هدف تسریع در تنظیم 
بازار این کالای اساســی، هر کیلوگرم مرغ منجمد 
با کاهش پنج هزار تومانی نسبت به قیمت مصوب 
با قیمت ۴0 هزارتومان عرضه می شــود. بنابراین، 
واحدهای صنفــی و فروشــگاه ها می توانند برای 
دریافت مرغ منجمد به طور عمده و توزیع به شرکت 

پشتیبانی امور دام استان تهران مراجعه کنند.
گفتنی اســت، بررسی ها نشان داد که دو دلیل 
عمــده؛ عامل افزایش قیمت مرغ در روزهای اخیر 
به کیلویی 65 هزار تومــان و بیش از نرخ مصوب 

دولتی است.
مرغداران گفتند که به دلیل اینکه هزینه های 
تولید مرغ با گران شدن نهاده ها افزایش یافته فروش 

با نرخ مصوب دولتی برای آنها به صرفه نیست، آنها 
درخواست کرده اند که دولت در نرخ مرغ تجدید نظر 
کند. آنها 70 تا ۸0 هزار تومان را پیشنهاد داده اند، 
اما کارشناسان گفتند؛ با توجه به اینکه قدرت خرید 
مردم پایین است بازار کشش این قیمت را نخواهد 
داشت و کاهش تقاضا دوباره قیمت را پایین می آورد.

کارشناســان و برخی فعالان تولید مرغ کاهش 
تولید بعضی مرغداری ها به۳0 درصد ظرفیت را که 
منجر به کاهش عرضه شده، یکی از دلائل افزایش 

قیمت تمام شده و بازاری این کالا اعلام کردند که 
با افزایش تولید، قیمت ها کاهش می یابد. 
کاهش تولید برای کاهش هزینه!

طبق گزارش اتحادیه ها، جوجه ریزی ماهانه ۱۳5 
میلیون قطعه می تواند نیاز کشور را تامین کند که به 
دلیل بالا رفتن هزینه ها و کاهش قیمت فروش در 
ماه های گذشته، میزان جوجه ریزی به 90 میلیون 
قطعه رســیده بود. طبق منطق عجیب و خارج از 
قواعد علم اقتصاد اتحادیه، بســیاری از مرغداران 

ترجیــح می دهند که با کاهــش تولید هزینه های 
خود را کاهش دهند! این در حالی اســت که همه 
کارشناسان، افزایش تولید را موجب سرشکن شدن 
هزینه های ســربار و کاهش قیمت تمام شده اعلام 

کردند.
جهادکشاورزی است  برنامه وزارت  دوم،  عامل 
که بی محابا مجوز صادرات را در مقابل درخواست ها 
و فشــار تولیدکنندگان صادر می کنــد. صادرات 
مــرغ، تخم مرغ و گوشــت از برنامه هــای وزارت 
جهادکشــاورزی اســت که اخیرا در مقابل فشار 
تولید کنندگان تایید کرده اســت. اگرچه صادرات 
زیادی هم صورت نمی گیرد، اما بار روانی این مسئله 

عامل رشد قیمت در داخل می شود. 
این وزارتخانه پس از صدور مجوز صادرات مرغ 
و تخم مرغ کــه در هر دو مورد به بالا رفتن قیمت 
داخل انجامیده و قیمــت را از نرخ مصوب دولتی 
عبــور داده به تازگی با صــادرات دام زنده موافقت 
کرده و شــیوه نامه صادراتی هم آماده شــده است 
در حالی که همین الان قیمت گوشــت قرمز که از 
کیلویی ۲00 هزار تومان فراتر رفته خرید آن برای 
اقشار پایین جامعه سخت است! این در حالی است 
که تمام کشورها پس از جنگ اوکراین و روسیه و 
نیز شیوع بیماری کووید ۱9 برنامه خود را به سمت 
محدود کردن صادرات، ذخیره  سازی و اتکا به تولید 

داخل پیش برده اند.

سرپرست جهاد کشاورزی استان تهران خبر داد

عرضهگستردهمرغ۴۰هزارتومانیدربازار

بانک مرکزی:

فهرستبدهکارانبانکیبهروزرسانیمیشود
بانک مرکزی با دریافت اطلاعات بانک ها در 
مورد مانده تسهیلات و تعهدات کلان و میزان 
پرداختی و مانده تسهیلات و تعهدات اشخاص 
مرتبط و میزان پرداختی، این اطلاعات را تا دو 
هفته آینده بر روی تارنمای خود منتشر می کند.

بانک مرکزی بــا دریافت اطلاعات برخی بانک ها 
در قبال »مانده تســهیلات و تعهدات کلان و میزان 
پرداختی« و همچنین »مانده تســهیلات و تعهدات 
اشخاص مرتبط و میزان پرداختی«، به موجب مصادیق 
تعیین شده توسط شورای پول و اعتبار،  طبق مهلت 
قانونی در حال بررسی و استاندارد سازی و صحت سنجی 
اطلاعات دریافتی بوده و حداکثر این اطلاعات را تا دو 
هفته آینده به صورت رســمی بر روی تارنمای خود 

منتشر می کند.
بر اساس اعلام روابط عمومی بانک مرکزی، بانک ها 
و موسسات اعتباری غیر بانکی هم که اطلاعات مربوط 
به »مانده تسهیلات و تعهدات کلان و میزان پرداختی« 
و همچنین »مانده تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط 
و میزان پرداختی« را در موعد مقرر قانونی )در پایان 
هر فصل( به بانک مرکزی ارائه نداده باشند، طبق قانون 
بودجه ۱۴0۱، هفته آینده به مراجع نظارتی مصرح در 

قانون معرفی می شوند.

 گام بلند دولت در شفاف  سازی
به گزارش خبرگزاری فارس،  با انتشار فهرست ابر 
بدهکاران بانکی، جریان جدیدی برای ایجاد شفافیت 
شروع شده است که این رویه باید به بخشی از ساختار 

حکمرانی کشور بدل شود.
البته در این زمینه باید به تلاش برخی از بانک ها 
برای دادن اطلاعات ناکافی و غیرشــفاف اشاره نمود، 
هنوز بانک هایی هســتند که اطلاعات خود را به کلی 
منتشر نکرده اند اما به هر حال این اقدام برای اولین بار 
پس از انقلاب  اســلامی صورت گرفته و در جای خود 
قابل تقدیر اســت با این حال باز شدن این دمل نباید 

به همین نقطه ختم شود.
محرمانگی اسامی بدهکاران

زیر ۱۰۰ میلیارد تومان
علی رغم تصمیم بســیار خــوب دولت و مجلس 
برای انتشــار اســامی بدهکاران بانکی، شورای پول و 
اعتبار اخیراً مصوب کرده است که بانک مرکزی تنها 
مکلف به افشای اطلاعات تسهیلات بالای ۱00میلیارد 
تومان است، با این مصوبه عملًا فهرست بخش زیادی 

از بدهکاران کلان محرمانه می ماند.
مشکلی که این مصوبه شورای پول و اعتبار ایجاد 
کرده این است که بخش زیادی از تسهیلاتی که بانک ها 

به ذی نفع واحد یا اشــخاص مرتبط پرداخت کرده اند 
در معرض دید عموم و کارشناســان قرار نمی گیرد و 
اطلاعات آنها شــفاف نخواهد شد، درحالی که فلسفه 
گنجاندن این بند در قانون بودجه این بود که اطلاعات 
به صورت عمومی منتشــر شود تا با ایجاد شفافیت و 

نظارت افکار عمومی فساد و تبعیض از بین برود.
علاوه بر این با توجه به متفاوت بودن سرمایه پایۀ 
بانک های مختلف، برخی بانک هــا اصولاً نمی توانند 
تســهیلات بالای ۱00 میلیارد تومان بدهند؛ چراکه 
طبــق تعریف آیین نامه تســهیلات و تعهدات کلان، 
اگر مجموع خالص این تسهیلات به هر ذی نفع واحد 
حداقل ۱0 درصد سرمایه پایۀ مؤسسۀ اعتباری باشد، 
آن تسهیلات کلان محســوب می شود، ضمن اینکه 
سقف این تســهیلات نیز حداکثر ۲0 درصد سرمایه 
پایه است، با این شرایط گفته شده برخی بانک ها نهایتاً 

سقف تسهیلاتشان به ۱00 میلیارد تومان می رسد.
بنابراین بانکی با سرمایه پایۀ  اندک هیچ گاه اجازه 
پرداخت تسهیلات بالای ۱00 میلیارد تومان را ندارد که 
بخواهد اطلاعات آن را افشا کند، در این حالت بخشی 
از بانک ها و مؤسسات مالی از تیررس نظارت عمومی 
خارج می شوند و زمینه تخلف برای آنها فراهم می شود.

نگاهی به اطلاعات اعلامی بانک مرکزی قبل و 

بعد از مصوبه شورای پول و اعتبار هم نشان می دهد 
بیش از 50 درصد تسهیلات اعطایی برخی بانک ها 
زیر ۱00 میلیارد تومان بوده است به همین دلیل 
رقم اعلامی تســهیلات کلان آنهــا بعد از مصوبۀ 
شــورای پول و اعتبار بیــش از 50 درصد کاهش 

داشته است.
در کشور ما بانک ها نشان داده اند که از دور زدن 
قانون و انجام تخلفات گسترده ابایی ندارند چنان که 
سیدعلی سجادی نژاد کارشناس امور بانکی  اندیشکده 
اقتصاد مقاومتی می گوید: وقتی نسبت میان سرمایه 
پایۀ بانک ها و میزان تسهیلات دهی آنها را بررسی 
می کنیم می بینیم که از ۳۲ بانک و مؤسسه اعتباری 
سه یا چهار بانک سرمایه پایه شان منفی است و از 
لحاظ قانونی اصلًا نمی توانند تسهیلات بدهند؛ اما 
یک بانک بزرگ شبه دولتی بورسی امسال ۱۱5 هزار 

میلیارد تومان فقط وام کلان داده است.
با این حجم از تخلفات، شورای پول و اعتبار نیز 
دســت بانک ها را برای تخلف باز کرده است تا در 
تاریکخانه ای که ایجاد کرده اند همچنان به زدوبند 
و فســاد ادامه بدهند و مردم نیز از حداقل حقوق 
خود که دانستن آنچه با سپرده هایشان انجام می شود 

است، محروم باشند.

وزیر جهاد  اقتصادی  و  برنامه ریزی  معاون 
کشاورزی از افزایش تعرفه1۰۰درصدی صادرات 

محصولات آب  بر خبر داد.
به گزارش صدا و ســیما، محمد قربانی در یک 
برنامه تلویزیونی در واکنش به این موضوع که تا پایان 
شهریور باید تعرفه های صادراتی محصولات کشاورزی 
اعلام می شد، گفت: در قانون هیچ اشاره ای به اعلام 
تعرفه های صادراتی در اول مهر ماه نشــده است اما 
تعرفه های صادراتی محصولات آب بر نهایتاَ تا دو هفته 

دیگر اعلام می شود.
وی درباره میزان افزایــش تعرفه های صادراتی 
محصولات آب بر هم گفت: حداقل ۱00 درصد افزایش 

تعرفه ای خواهیم داشت.
معــاون وزیــر جهــاد کشــاورزی افــزود: دو 
محدودیت در رابطه با تعرفه وجود دارد؛ محدودیت 
در وضــع ابعــاد فیزیکــی و دیگری در مــراودات 
بین المللــی. در رابطه با برخی کشــور ها باید تعرفه 

خــود را متناســب با تعرفــه آنها تنظیــم کنیم.
قربانــی در ادامه تصریح کرد: برای کشــور های 
اوراسیا که مشغول مذاکره هستیم، تعرفه متفاوتی 
داریــم یعنی محصولاتی که آنها به کشــور ما وارد 
می کنند ما نیز موظفیم محصولاتی به آنها با تعرفه 

دیگر صادر کنیم.
وی اظهار داشت: در رابطه با سایر کشور ها، برای 
محصولاتــی که در گلخانه تولید می شــود عوارض 
کمتری در نظر گرفته می شــود. یعنی تعرفه ۱00 
درصد موضوعیت نــدارد، چون آب کمتری مصرف 
می شــود. ولی در محصولات مزرعــه ای که آب بر 
هســتند، طبق سیاســت کلی حداقل ۱00 تعرفه 

صادرات در نظر گرفته می شود.
معــاون برنامه ریــزی و اقتصــادی وزیر جهاد 
کشــاورزی گفت: الان الگوی کشت و سیاست های 
پشتیبان ما آماده اســت در ارتباط با یک مورد که 
بحث آب اســت باید بــا وزارت نیرو به تفاهم کامل 

برســیم و بلافاصله الگوی کشت را که اعلام بکنیم 
همزمان بــا آن بحث عوارض محصولات آب بر مثل 
هندوانه، خربزه، پیاز و سیب زمینی را اعلام می کنیم.

کشت فراسرزمینی
عضــو شــورای هماهنگی تشــکل های بخش 
کشاورزی هم در ارتباط با این برنامه تلویزیونی گفت: 
اعتقاد من این است که باید تعرفه صادرات محصولات 
جالیزی به قدری باشد که هیچ گونه جذابیت و قدرت 

رقابت در بازارهای جهانی را نداشته باشد.
عطاء الله  هاشمی افزود: تعرفه باید مابه التفاوت این 
را نه تنها پر بکند بلکه بیشــتر هم باشد و اگر لازم 
باشد تا دویست درصد هم برسد تا برای صادرکننده 

جذابیتی نداشته باشد.
عضــو شــورای هماهنگی تشــکل های بخش 
کشــاورزی گفت: تعرفه باید بالاتر از قیمت جهانی 
باشد تا برای تاجر صادرات به صرفه نباشد. این تاثیر 
خواهد گذاشت روی بحث کشت، اصلاح الگوی کشت.

وی گفت: اعتقادم این اســت که ما می توانیم از 
طریق کشــت فراسرزمینی نیاز محصولات جالیزی 
و نهاده های دامــی خودمان را تأمین و تنش آبی و 
کمبود آب در بخش کشاورزی را به خارج از مرزهای 

ایران منتقل بکنیم.
عضــو شــورای هماهنگی تشــکل های بخش 
کشاورزی گفت: آقای وزیر جهادکشاورزی اعتقادشان 
این بود که از نظر شــورای قیمت گذاری برای اتخاذ 
سیاست های حمایتی در کمیسیون های تخصصی هم 
بهره مند بشویم که اینها در کمیسیون های تخصصی 
بررســی و در شورا تصویب بشــود که فردا ضمانت 
اجرایی خوبی چه از نظر کشاورزان چه از نظر دولت 

داشته باشد.
وی گفت: جامعه کشاورزی الان به این جمع بندی 
رســیده که بحران آب داریم و نباید سیاســت های 
تولیدی و الگوی کشــت به سویی برود که آب را به 

صورت مجازی به خارج صادر کنیم.


